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دكتر اسدى با اشاره به گران اداره شدن شهرها در ايران گفت: ما براى حفظ محيط زيست 
هم در شهردارى و هم در دولت اعتبار قابل توجهى را اختصاص نمى دهيم، ما با كشور نانجينگ 
چين خواهر خوانده هستيم كه شيراز دو ميليون و نانجينگ 10 ميليون نفر جمعيت دارد اما بودجه 
شهر نانجينگ 25 ميليون دلار بودجه با 5 برابر جمعيت شهر شيراز است كه بيشترين اعتبار را به 

حوزه سلامت و محيط زيست داده است.
شهردار شيراز گفت: پاك بودن هوا در شهرها تصادفى نيست و فقط خدا نخواسته است بلكه 
مديريت شهرى برنامه دارد و برنامه تعريف مى كند و براى اين موضوع اعتبار تخصيص مى دهد.

ــت محيطى عنوان نمود  ــايل زيس وى هدف از برگزارى اين برنامه را اهميت دادن به مس
ــعه ارجح است و اهميت بيشترى دارد اينكه شيراز در سال  ــت بر توس و افزود: حفظ محيط زيس
2024 به عنوان پايتخت محيط زيست آسيا معرفى شده است و اينكه القاب ديگرى را مخصوص 
ــيراز نيست بلكه معتقدم حد و اندازه شهر  ــهر شيراز مى دانند به هيچ عنوان بزرگتر از نام ش ش
ــى تاكنون نتوانسته است كه بشناسد  ــت. شيراز را كس ــيار بزرگ تراز اين القاب اس ــيراز بس ش
ــالوده اى دارد كه اين شهر را مانند تافته اى جدا بافته از ديگر  ــيراز خاك و آب و فرهنگ و ش ش

شهرها  مى نمايد.

 دكتر اسدى: حفظ محيط زيست نيازمند تخصيص اعتبار است
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ــا حضور آيت ا... لطف ا... دژكام، نماينده ولى فقيه در  ب
ــتان فارس و امام جمعه شيراز، ابراهيم عزيزى رئيس  اس
ــى مجلس و  ــت خارج ــت ملى و سياس ــيون امني كميس
نماينده مردم شيراز و زرقان در مجلس، دكترمحمد جواد 
ــكرى رئيس كميسيون كشاورزى در مجلس شوراى  عس
ــميه رفيعى رئيس فراكسيون محيط زيست  ــلامى، س اس
مجلس شوراى اسلامى، حميد ظهرابى سرپرست معاونت 
ــازمان حفاظت  ــت طبيعى و تنوع زيستى س محيط زيس
محيط زيست كشور، شهردار و برخى اعضاى شوراى شهر 
ــيراز و ديگر مسئولين  ــهردارى كلانشهر ش و معاونين ش
ــش بين المللى مديريت  ــتانى اولين هماي ــورى و اس كش
محيط زيست شهرى به مناسبت انتخاب شيراز به عنوان 

پايتخت محيط زيستى آسيا برگزار گرديد. 
 شهردار كلانشهر شيراز: حفظ محيط زيست 

بر توسعه ارجح است و اهميت بيشترى دارد
ــيراز در همايش، بين المللى  ــهر ش ــهردار كلانش ش
مديريت محيط زيست شهرى اظهار كرد: پاك بودن هوا در 
شهرها اتفاقى نيست بلكه حاصل برنامه ريزى و تخصيص 
اعتبار مديريت شهرى در حوزه محيط زيست است. دكتر 
محمد حسن اسدى گفت: وضعيت كلان شهرها در حوزه 
محيط زيست مناسب نيست و اين مشكل رو به ازياد است.
وى با اشاره به تعطيلى هايى كه بر اثر آلودگى هوا در 
شهرهاى كشور روى مى دهد، افزود: در كشور تعطيلى هاى 
دو يا سه روزه روى مى دهد كه يكى از دلايل آن آلودگى 
ــت كه هزينه سنگينى  ــهرها بويژه پايتخت اس هوا در ش
ــى پايتخت يكى از  ــل مى نمايد. موضوع جابجاي را تحمي
ــى از زمان قبل از انقلاب بوده  موضوعات مورد بحث حت
ــكلات كنونى كشور هم  ــت و به نظر من يكى از مش اس
هست اما اتخاذ جابجايى پايتخت يك تصميم سخت است 
كه ما اهل اتخاذ تصميم سخت نيستيم زيرا تصميم سخت 
همراه با درد، خونريزى و عذاب و گرفتارى است. بنابراين 
ترجيح مى دهيم به جاى حل مشكل به پاك كردن صورت 

مسله بپردازيم.
ــهردار كلانشهر شيراز با اشاره به انتخاب شيراز به  ش
ــيا در سال 2024 گفت:  عنوان پايتخت محيط زيستى آس
شيراز در طول سال، حتى يك بار هم آلودگى هوا نداشته 
و با هيچ كلانشهرى قابل مقايسه نيست كه دليل آن هم 
ــيراز، سخت كوشى سبزبانان و پاكبانان  فرهنگ مردم ش

و اهتمام مديريت شهرى به توسعه حمل و نقل عمومى و 
همكارى تمام هاى دستگاه ها در اين زمينه است.

 دكتر اسـدى: حفظ محيط زيست نيازمند 
تخصيص اعتبار است

ــاره به گران اداره شدن شهرها در  ــدى با اش دكتر اس
ايران گفت: ما براى حفظ محيط زيست هم در شهردارى و 
هم در دولت اعتبار قابل توجهى را اختصاص نمى دهيم، ما 
با كشور نانجينگ چين خواهر خوانده هستيم كه شيراز دو 
ميليون و نانجينگ 10 ميليون نفر جمعيت دارد اما بودجه 
ــهر نانجينگ 25 ميليون دلار بودجه با 5 برابر جمعيت  ش
شهر شيراز است كه بيشترين اعتبار را به حوزه سلامت و 

محيط زيست داده است.
شهردار شيراز گفت: پاك بودن هوا در شهرها تصادفى 
ــته است بلكه مديريت شهرى  نيست و فقط خدا نخواس
ــد و براى اين موضوع  ــه دارد و برنامه تعريف مى كن برنام

اعتبار تخصيص مى دهد.
ــه را اهميت دادن  ــزارى اين برنام ــدف از برگ وى ه
ــود و افزود: حفظ  ــت محيطى عنوان نم ــايل زيس به مس

محيط زيست بر توسعه ارجح است و اهميت بيشترى دارد 
اينكه شيراز در سال 2024 به عنوان پايتخت محيط زيست 
آسيا معرفى شده است و اينكه القاب ديگرى را مخصوص 
ــيراز مى دانند به هيچ عنوان بزرگتر از نام شيراز  ــهر ش ش
نيست بلكه معتقدم حد و اندازه شهر شيراز بسيار بزرگ تر 
از اين القاب است. شيراز را كسى تاكنون نتوانسته است كه 
ــد شيراز خاك و آب و فرهنگ و شالوده اى دارد كه  بشناس

اين شهر را مانند تافته اى جدا بافته از ديگر شهرها مى نمايد. 
ــهر در  ــوراى ش وى افزود: امروز علاوه بر اعتباراتى كه ش
رديف هاى ويژه براى پروژه هاى زيست محيطى اختصاص 
داده است بالغ بر 8 هزار ميليارد تومان پروژه افتتاح مى شود 
و تكليفى كه شورا به ما كرده است در دو سال گذشته 35 
هزار ميليارد تومان قرار داد سرمايه گذارى منعقد شده است 
كه از اين ميزان 20 هزار ميليارد پروژه هاى محيط زيست، 

5 هزار و 500 ميليارد پروژه زباله سازى است.
ــرارداد چندين پروژه  ــيراز تصريح كرد: ق ــهردار ش ش
ساماندهى مشاغل مزاحم و آلاينده منعقد شده است. لذا در 
كلانشهر شيراز پروژه هاى داراى رديف بودجه و پروژه هاى 
ــت محيطى اختصاص دارد.  سرمايه گذارى به حوزه زيس
ــرخ  ــان تصريح كرد: در خصوص تنگ س ــدى در پاي اس
ــيل و هدر رفت  حمايت هاى ويژه صورت گرفت، اما از س

منابع آبى آسيب هاى بسيارى ديده ايم. اين در حالى است 
كه اجراى يك تصفيه خانه محلى براى شهردارى شيراز 
300 ميليارد تومان هزينه در برداشت كه 200 ليتر بر ثانيه 
آبدهى دارد و اميد است طى چهار ماه آينده به بهره بردارى 

برسد.
 رئيس كميسـيون كشـاورزى در مجلس: 
بسـيارى از اتفاقاتـى كـه رخ مى دهد حاصل 

بى تدبيرى هاى گذشته است 
ــوراى  ــاورزى در مجلس ش ــيون كش رئيس كميس
ــلامى با بيان اينكه بسيارى از اتفاقاتى كه رخ مى دهد  اس
ــت، اظهار كرد: امروزه  حاصل  بى تدبيرى هاى گذشته اس
آلودگى هوا  يكى از معضلات جدى كشور است اما معضل 
ــت و نيتراته شدن سفره هاى آب  جدى تر آلودگى آب اس

زيرزمينى معضل جدى براى آينده كشور است.
ــان اينكه در برخى  ــكرى با بي دكترمحمد جواد عس
ــور به نقطه اى مى رسيم كه نسبت به  موضوعات در كش
تداوم و ادامه آن  بى توجه هستيم، گفت: اين در حالى است 
ــير ارزشمند و حائز اهميت كه با سلامت  كه بايد اين مس

مردم در ارتباط است به نقطه مطلوب دست يابد.
رئيس كميسيون كشاورزى مجلس شوراى اسلامى با 
بيان اينكه توسعه محيط زيست از اولويت هاى برنامه هفتم 
توسعه است، افزود: در حوزه امنيت غذايى و سلامت جامعه 
ــاورزى، آب، منابع طبيعى و محيط زيست در  4 محور كش
مجلس يازدهم تمام قوانين كهنه به روز شده و در راستاى 
توسعه اين بخش ها كه زير ساخت توسعه همه جانبه اين 

بخش است قوانين جديد و به روز با هماهنگى و همراهى 
تدوين شد.

ــكرى گفت: برنامه پنج ساله هفتم توسعه  دكترعس
ــت و يكى از مسائل مهم در اين برنامه  كامل و جامع اس
ــت و اگر بر اساس برنامه در سه  توسعه محيط زيست اس
مقطع كوتاه، ميان و بلندمدت حركت نكنيم آسيب خواهيم 
ــوراى  ــاورزى در مجلس ش ــيون كش ديد. رئيس كميس

اسلامى تصريح كرد: در گذشته 220  احكام دائمى اجرايى 
در حوزه محيط زيست داشتيم كه بايد اجرا مى شد و عمده 
وزارت خانه ها همچون وزارت كشور، نفت، صمت و جهاد 
كشاورزى دخيل بودند. اما از تعداد220 احكام تنها 20 حكم 

اجرا  و60 حكم ناقص اجرا شد و مابقى احكام اجرا نشد.
عسكرى اضافه كرد: در اين راستا ماموريت داده شد به 
دسـتگاه هاى اجرايى كه در اجراى احكام 

ايفاى نقش داشته باشند.
ــيراز پايتخت  ــهر ش ــروز ش ــر ام ــه داد: اگ وى ادام
محيط زيست مطرح مى شود خوب است اما كافى نيست و 

بايد با استفاده از ظرفيت و قابليت هاى حوزه علمى و دانش 
بنيان فضايى ايجاد شود تا اين موضوع به استان هاى ديگر 

تعميم داده شود.
ــت در مجلس شوراى  نماينده مردم داراب و زرين دش
اسلامى تصريح كرد: امروز آلودگى هوا يكى از دغدغه ها 
ــت. تعطيلى هاى مكرر خسارت  ــور اس و چالش هاى كش
سنگينى به حوزه اقتصاد كشور مى زند و البته آلودگى هوا 

جان تعداد زيادى از هموطنان را نيز به خطر مى اندازد.
 رئيـس كميسـيون امنيت ملى و سياسـت 
خارجى مجلس: مديريت شـهرى بـه باغات و 
رودخانه هاى اين كلانشهربه صورت ويژه توجه 

كند
ــت خارجى  ــيون امنيت ملى و سياس ــس كميس رئي
ــوراى اسلامى در اين همايش گفت: به بركت  مجلس ش

تلاش هاى هوشمندانه شهردارى شيراز اقدامات بزرگ و 
زيربنايى را در شيراز شاهد هستيم. 

ــوراى  ــيراز و زرقان در مجلس ش ــده مردم ش نماين
ــلامى در ادامه با تأكيد بر حفظ و ارتقاى محيط زيست  اس
ــيراز اظهار كرد: مديريت شهرى به باغات و  كلانشهر ش
رودخانه هاى اين كلانشهر به صورت ويژه مورد توجه باشد.
ــم عزيزى با بيان اينكه بايد در همه زمينه ها با  ابراهي
برنامه عمل نماييم، گفت: سند توسعه كشور ايران اجراى 

برنامه هفتم است. 
وى در ادامه با اشاره به اينكه نوع نگاه شهردارى شيراز 

به تحولات عمرانى، اجتماعى و فرهنگى نگاه هوشمندانه 
است، افزود:  اين هدف گذارى و تلاش ها مى تواند تامين 

كننده بسيارى از خواست هاى مردم شيراز باشد.
ــت خارجى  ــيون امنيت ملى و سياس ــس كميس رئي
مجلس شوراى اسلامى افزود: مزيت هاى ما در كلانشهر 
شيراز براساس نيازمندى ها باشد و بايد برنامه هفتم توسعه 
ــه براى اين  ــى از آن احكام برنام ــه بخش قابل توجه ك

دغدغه هاست، بايد مورد توجه و اجرا قرار گيرد.
ــوراى  ــيراز و زرقان در مجلس ش ــده مردم ش نماين
اسلامى تصريح كرد: سند توسعه كشور ايران اجراى برنامه 
ــت و مبناى عمل ما از رئيس جمهور تا مديران  هفتم اس
ــئولين دستگاه هاى اجرايى بايد برنامه هفتم باشد و  و مس
شهردارى و شوراى شهر شيراز بايد بر اساس برنامه هفتم 
ــه، هدف گذارى و  ــعه حركت كند، لذا بايد افق برنام توس
ــد. رئيس كميسيون امنيت ملى و سياست  مورد توجه باش
خارجى مجلس شوراى اسلامى همچنين از شهردار شيراز 
ــهر به  ــت كرد باغات و رودخانه هاى اين كلانش درخواس

صورت ويژه مورد توجه باشد.
 واحدهاى صنعتى در طول مسير شيراز بايد 

از ميزان آلايندگى خود كم كنند 
وى تأكيد كرد: واحدهاى صنعتى در طول مسير شيراز 

بايد از ميزان آلايندگى خود كم كنند و در نهايت به صفر 
برسد، اما اشتغال هم بايد مورد توجه باشد.

ــات و قنوات  گفت:  ــاره به موضوع باغ عزيزى با اش
شيراز از گذشته تاكنون به باغات و قنوات آن شهره بود اما 
قدرى در اين 2 حوزه عقب ماندگى و كم توجهى داريم و 

بايد آن را احيا كنيم.
 صاحبان باغـات نبايد دغدغه 70 متر خانه 

داشته باشند
وى اضافه كرد: تغيير نگاه در اين حوزه ضرورت دارد 
و نمى توان گفت مردم داراى چندين هزار متر باغ باشند اما 
ــكونت خود با مشكل مواجه باشند و اين موضوع  براى س
منطقى نيست. شخصى كه صاحب يك باغ بزرگ است 

نبايد دغدغه 70 متر سكونتگاه را داشته باشد. 
ــت خارجى  ــيون امنيت ملى و سياس ــس كميس رئي
ــكلاتى كه كارخانه پشم شيشه  ــاره به مش مجلس با اش
ــت، ادامه داد: براى انتقال اين 2  و سيمان ايجاد كرده اس
كارخانه تصميمات جدى گرفته شده و واحدهاى صنعتى 
ــيمان در شهر شيراز نويد انتقال  آلاينده پشم شيشه و س

آن ها در نيمه اول سال آينده داده شده است.
ابراهيم عزيزى در پايان سخنانش گفت: معتقدم براى 
ــرخ بايد كار و مطالعه شود و جو زده  موضوع سد تنگ س
نشويم و واقعيت را ناديده نگيريم. لذا از يك سو بايد جلو 
مخاطرات آن گرفته شود و از سوى ديگر هوشمندانه به آن 

به عنوان يك فرصت نگاه كنيم. 
 رئيس فراكسـيون محيط زيسـت مجلس 
شـوراى اسـلامى: اقدامات شايسته شهردارى 
شيراز در زمينه حفظ محيط زيست الگويى خوب 

براى ديگر كلانشهرها است 
ــوراى  ــت مجلس ش ــيون محيط زيس رئيس فراكس
ــاره به موفقيت  ــز در ادامه اين همايش با اش ــلامى ني اس
شيراز در كسب عنوان «محيطى زيستى ترين» شهر آسيا، 
بيان كرد: اين افتخار بزرگى است كه در رقابت با بيش از 
80 شهر مجمع شهرداران آسيايى به دست آمده است. با 
تلاش هاى مديريت شهرى، عنوان پايتخت محيط زيستى 
ــيراز رسيده كه جاى افتخار دارد  شهر آسيا به كلانشهرش
ــجام خوب در شيراز  ــت با يك انس و مديريت محيط زيس

راهبرى مى شود.
ــميه رفيعى افزود: مديريت شهرى شيراز توانسته  س
ــتى در بخش هايى  ــت با محوريت اصول محيط زيس اس
همچون مديريت پسماند، فضاى سبز و حمل و نقل شهرى، 
ــيراز در  ــهرى ش الگويى مثال  زدنى ارائه دهد. مديريت ش
زمينه ساماندهى پسماندهاى شهر به نتايج مطلوبى دست 
يافته است، شهردارى شيراز در زمينه حفظ محيط زيست 
اقدامات شايسته اى را انجام داده است و الگويى خوب براى 

ديگر كلانشهرها است. 
ــماند تأكيد  وى در ادامه بر اهميت مديريت جامع پس
كرد و گفت: در شهر شيراز از ظرفيت لندفيل ها براى توليد 
انرژى هاى تجديدپذير بهره گرفته شده است. اين موضوع 
نه تنها مشكل پسماند را به صورت اصولى مديريت كرده 

بلكه چرخه اقتصادى پسماند را نيز تقويت كرده است.
ــوخت از فرايند  ــه اهميت توليد س ــاره ب رفيعى با اش
ــن طرح،  ــدن اي ــورت عملياتى ش ــت: در ص RDF گف
ــب گاز صرفه جويى خواهد  ــون مترمكع ــدود 16 ميلي ح
ــوخت گاز را  ــتگى به س ــدام مى تواند وابس ــن اق ــد. اي ش
ــيار ــت محيطى بس كاهش دهد و از نظر اقتصادى و زيس

 سودمند است.

 شـهردارى شـيراز توانسته اسـت الگوى 
مناسـبى براى اسـتفاده از عوارض آلايندگى 
ارائه دهد كه اميدواريم ساير شهرها نيز از اين 

مدل پيروى كنند 
ــوراى  ــت مجلس ش ــيون محيط زيس رئيس فراكس
ــماند و  ــزوم بازنگرى در قانون پس ــلامى با تأكيد بر ل اس
ــى اظهار كرد:  ــح از عوارض آلايندگ ــردارى صحي بهره ب
ــتيم.  ما مخالف درآمدزايى دولت از فروش آلايندگى هس
شهردارى شيراز توانسته است الگوى مناسبى براى استفاده 
از عوارض آلايندگى ارائه دهد كه اميدواريم ساير شهرها 

نيز از اين مدل پيروى كنند.
رفيعى خواستار حمايت بيشتر از بودجه محيط زيست 
ــه روز در تمامى  ــى و ب ــت مديريت اصول ــد و بر اهمي ش
ــور تأكيد كرد و بيان نمود: در قانون  ــهرهاى كش كلان ش
ــور، ابزارهاى قانونى براى اينكه  برنامه هفتم توسعه كش
دست شهرداران و كارگزاران با تكيه بر بودجه  محيط زيست 
ــته ــت باز گذاش ــت اصولى در محيط زيس ــراى مديري ب

 شده است.

دراولين همايش بين المللى مديريت محيط زيست شهرى درشيراز مطرح گرديد؛

شيراز، سرفراز در صيانت از محيط زيست


